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Kutatásomban 2012 és 2022 közötti időszakban zajlott gazdálkodási módszereket hasonlítom 

össze. Ebben segítségemre volt egy 1980-as kézirat, ami napi, heti vezetéssel volt egészen 

2012-ig. Majd ezt követően közel 9 év kimaradt az ültetvény gondozásában és 2020 közepén 

került újbóli foglalkoztatás alá.  

A feljegyzések feldolgozása közben agrártörténelmi kutatást is végeztem, mivel szembesültem 

vele, hogy Nemesdéden a gyümölcstermesztésnek 1800-as évekig is visszanyúl a múltja.  

2012-es adatok alapján egy nagyon sikeres gyümölcstermesztés zajlott a Nemesdédi 0,5 HA 

területen. Volt olyan év amikor közel 17.000 kg termés is keletkezet és Szovjetunióba került 

exportáruként. Az almafák növényvédelme hagyományos módszerrel volt végezve, főként 

varasodás és tűzelhalás elleni védekezés bírt jelentőséggel.  

9 év kimaradt gondozás során elterjedtek a betegségek és a kártevők is az ültetvény területén, 

felmérhető volt a fákon a fehér fagyöngy jelenléte, vadkárok, fák oldalán levő sebek és túrások 

nyomai. A talált 1-2 termések is megmutatták, hogy az almaültetvény teljesen elvadult és 

komoly gondozásra szorul. 

2020-ban elkezdtük az ültetvényt újra termesztésbe állítani, aminek a munkálatai a fiatalító 

metszéssel kezdődött. Sok fa már nem volt megmenthető emiatt muszáj volt közel 30 fát 

kivágni a kert területén. Ezt követően felmértük a területet és a feljegyzésekből 

kikövetkeztettük, hogy a térségen milyen károsítok a jellemzők és ennek megfelelőn 

választottuk ki a permetszereket, amelyeknél a legfontosabb szempont az volt, hogy ökológiai 

gazdálkodásban is használni lehessen.  

Kora tavasszal úgy határoztunk, hogy nem végzünk szántást és gyepes területként maradnak 

meg az almafák közti sorok, ezzel is segítve a talajvíz megtartását, így nem volt szükség 

áztatásos önözésre az aszályos meleg nyarakon. 

Az első lemosó permetezés 2021. áprilisában megtörtént, majd rendszeres. havi permetezést és 

lombtrágyázást is végeztünk, amiknek hatására látni lehetett már a virágzáskor, hogy nagyon 

szépen reagálnak az öregebb almafák a kezelésre. Bevezettük a zöld metszést is, aminek 

köszönhetően almaterméseket optimális fényellátottság segítette az érésben. 

Ebben ez időszakban 243 almafa helyezkedett el a területen, ebből az almafa mennyiségből 

közel 1500 kg alma jött le fákról, ami a régmúlthoz képest elég kevés, de a fák állapotához 

viszonyítva sikeresnek mondható.  

Következő évben ugyan ennyi fáról már közel 2000kg terméshozamunk volt. A növekvő 

termések alátámasztják, hogy az idősebb almafáknak (25 év) is elkezdődött a regenerációja és 

a fiatalabb fák (15év) is bőségesebb termést hoztak.  

2023 februárban telepítve lett 50 csemete Idared, így a jelenlegi számaink már 296 db fa.  



 

Termés mennyiség javulása mellett igyekeztünk vidékfejlesztési szempontokat is megcélozni, 

amik szintén sikerességet mutattak. Helyi feldolgozók, pékségek és cukrászdák vásárolták fel 

a termést. Meghirdetésre került „szedd magad” mozgalom, ami kinyitotta a gazdaság kapuit és 

ennek köszönhetően a termény eladás helyben történt, csökkentve az ökológiai lábnyomunkat 

és növelve a falu látogatottságát.  

Jövőbeni terveink között szerepel továbbra is a gazdaság bővítése és fellendítése. Szeretnénk 

megépíteni egy feldolgozó területet, ahol a léalma saját feldolgozásra kerül, almaecet és cider 

formájában.  

 


